
توصيه پزشلكان دربلاره اينكه فلان ماده 
اعتيادآور اسلت و زندگي افراد بسلياري را 
نابود می كنلد، در برابلر حرف دوسلتان كه 
مي  گوينلد »بيا مصرف كن حالشلو ببر، هيچ 
اعتيادي نداره، همه دنيا هم مصرف مي  كنند« 
شلايد مخصوصاً در مورد مواد صنعتي تأثير 
كمي داشلته باشلد. به منظور بررسي دلايل 
جذب برخلي از جوانان به سلمت مواد مخدر 
صنعتلي، تأثير اين ملواد و رفتلاري كه بايد 
والدين با فرزندان خود داشته باشند با حسين 
اسلامي، درمانگر حوزه اعتياد گفت  وگويي 
داشلته  ايم كله در ادامله ارائله مي  شلود. 

يكي از مواردي كه مخصوصاً در رابطه 
با مواد مخدر صنعتي و جديد عنوان 
مي  شود، اين است كه اين مواد خيلي 
اعتيادآور نيست و در برخي ديگر از 
كشورهاي دنيا نيز اين مواد به انحای 
ديگري استفاده مي  شود؛ چه مقدار 

اين ادعاها درست است؟
متأس��فانه الان در دنيا و از جمله ايران تبليغات 
زيادي در خص��وص مواد مخدر وج��ود دارد. در 
ش��رايطي كه موارد منفي مواد مخ��در به خوبي 
گ��زارش نمي  ش��ود، ام��ا تبليغات گس��ترده با 
هزينه هاي هنگفت براي تبلي��غ اين مواد انجام 
شده است. موارد بسياري از تبليغات مواد مخدر 
در آرايشگاه هاي زنانه اس��ت با اين ادعا كه اين 
مواد انرژي زا هستند و انرژي ش��ما را چند برابر 
مي  كند، همچنين ادعاهايي در خصوص لاغري 
انجام مي  شود، در حالي كه تركيبات تمام اينها 
متامفتامين است كه روانگرد و بسيار اعتيادآور 
است، يعني با هر بار مصرف مخصوصاً در بار اول 
يك دوپامين بسيار زيادي در مغز ترشح مي  شود 

كه اين يك ماده شادي آور و انرژي  زا است. 
به ش��كل عاميانه اگر بخواهم عرض كنم، وقتي 
يك خبر خوش يا ش��ادي آوري مانند موفقيت 
ورزشي يا موارد ديگر مي  ش��نويد يكسري مواد 
مانند دوپامين در مغز ترش��ح مي  شود كه اينها 
به شكل طبيعي در بازه زماني خودش كم است. 
مثلًا اگر بخواهيم يك ع��ددي مثال بزنيم، فكر 
كنيد بابت ي��ك خبر خوش هزار ت��ا از اين ماده 
ترشح مي  شود، اما وقتي كه اين مواد روانگردان را 
استفاده مي  كنيد يك دوپامين فوق  العاده زيادي 
ترش��ح مي  ش��ود كه به قول معروف يك كيف و 
سرخوشي بسيار زيادي رخ مي  دهد، ولي يكسري 
عوارض مانند كاهش اشتها را نيز به همراه دارد 
و دچار كاهش وزن هاي شديد مي  شود، عضلات 
صورت كه نسبت به ساير عضلات هم كوچك تر 
هس��تند، خيلي زودتر تحلي��ل مي  روند، خواب 
افراد مختل مي  ش��ود و كلًا عملكرد افراد به هم 

مي  خورد. 
از طرف ديگر نيمه  عمر اين مواد مخدر كوتاه است. 
مثلًا در تركيبات شيشه بين يك تا دو ساعت تا 
نهايت سه ساعت است، فردي كه آن را استفاده 
مي  كند، اگر بار اول كه اس��تفاده مي  كند به قول 
مصرف  كنن��دگان ب��ه او فاز بدهد، ديگ��ر به آن 
وضعيت نمي  رسد و هميشه دنبال كيف و عشقي 
كه فكر مي  كند از مواد به دست آورده خواهد بود 
و چون نمي  رسد همينطور دوز مصرف خود را بالا 
مي  برد. بعد روش هاي مصرف را عوض مي  كند كه 
بعضي ها خيلي راحت به تزريق هم مي  رسند، اما 

باز هم به فاز اوليه نمي  رسند. 
عوارض اين مواد صنعتي چيست؟

اخت��لالات خ��واب و عملك��رد جنس��ي يكي 
از ش��ايع ترين موارد اس��ت. يكس��ري توهمات 

ش��نوايي و بينايي 
نيز اين اف��راد پيدا 
مي  كنن��د كه حتي 
موج��ب انجام قتل 
هم مي  شود. توهم 
يك باور غلط است 
كه حقيق��ت ندارد 
ولي ف��رد اين توهم 
را باور مي  كند و معمولاً نوعي هذيان گويي اتفاق 
مي  افتد. مثلًا فرد توه��م خيانت دارد و در حالي 
كه هيچ اتفاقي هم نيفت��اده خيلي راحت تصور 
مي  كند مثلًا همسرش به او خيانت مالي و غيره 
كرده است و بر همين اساس خيلي راحت دست 

به قتل و مواردي از اين دست مي  زند. 
همانطور كه گفتم نيمه عمر اين م��واد كوتاه و 
بين يك تا سه ساعت اس��ت.  فكر كنيد بايد در 
24ساعت هفت الي هش��ت بار مصرف كنند. در 
نتيجه به شكل مداوم دنبال مصرف و تهيه مواد 
هستند، در نتيجه عملكرد اين افراد كلًا مختل 
مي  شود و تمام اينها نتيجه هزينه بسياري است 
كه براي تبليغات ش��ده تا به جوان��ان بقبولانند 
نه تنها اين مواد عارضه ندارد، بلكه موجب لاغري، 
افزايش انرژي يا كارايي مي  ش��ود. اين تبليغات 
زيادي موجب س��وءرفتار افراد مي  شود و جامعه 
را مختل مي  كن��د. اگر در خان��واده يك نفر هم 
مصرف كننده وجود داشته باشد، كل آن خانواده 
به هم مي  ريزد و به همين ترتيب در خانواده نيز 

اختلال ايجاد مي  شود. 
در خصوص معتادان مواد سنتي به طور معمول 
وقتي فرد مصرف نمي  كند، بي  حال يا اصطلاحاً 
خمار مي  شود. در مورد مواد صنعتي وقتي افراد 
مصرف نمي  كنند، چه اتفاقي مي  افتد؟ بر همين 
اساس گفته مي  شد، مصرف نكردن اين نوع مواد 
هيچ تأثيري روي افراد ن��دارد و تنها وقتي فرد 
بخواهد به قول معروف يك ف��ازي بگيرد، لازم 

است مصرف كند. 
مواد س��نتي وقتي مص��رف نمي  ش��د تغييرات 
فيزيكي به همراه داشت مثلًا فرد آبريزش بيني 

داشت يا خسته مي  شد، آن هم البته در مصرف 
دراز مدت بود. ولي مواد صنعتي موجب تغييرات 
روحي و رواني مي  شود. اين افراد بي  قرار و آشفته 
مي  ش��وند، زود پرخاش��گري مي  كنند و آستانه 
تحمل آنها پايين مي  آي��د مثلًا گل، ماري جوآنا، 
كوكائين و اين نوع روانگردان ها چنين عوارضي 

دارند. 
به چه شكل پرخاشگر مي  شوند؟

آستانه تحمل فرد بسيار پايين مي  آيد. مثلًا يك 
فرد طبيعي وقتي هنگام رانندگي كسي جلوي 
او مي  پيچد، ممكن اس��ت كمي ناراحت ش��ود 
و مي  گويد اين چ��را متوجه نمي  ش��ود و خوب 
رانندگي نمي  كند، ولي كس��ي كه مواد مصرف 
مي  كند، فكر كنيد ش��ايد بخواهد اين فرد را به 
دليل اينكه جلوي او پيچيده بكشد،  در حالي كه 
دليلي براي كشتن اين فرد نبوده است و فقط به 
شكل طبيعي انسان كمي عصباني مي  شود، ولي 
اينكه شما ماش��ينت را گاز بدهيد تا برويد اين 
فرد را بگيريد و بكشيد؛ يعني حس انتقام جويي 
در فرد ايجاد شده و آستانه تحمل فرد به شدت 
پايين آمده است. وقتي آستانه تحمل فرد پايين 
مي  آيد، نمي  تواند نسبت به ناملايمات زندگي و 

جامعه واكنش مناسب نشان دهد. 
در اخبار ملواردي را داريلم كه مثاً 
فرد مي  گويد شيشله كشيده بودم و 
قتل انجام دادم. آيا اين چنين افرادي 
براي مردم قابل شناسايي هستند تا 
مثاً متوجه شوند اين فردي كه الان 
در حال مشاجره است، شرايط روحي 

درستي ندارد؟ 
واقعاً با يكبار ديدن افراد نمي  توان به او برچسب 
مصرف مواد زد. شايد مثلًا اين فرد بدن كم تحمل 
و عصبي داشته باشد و به همين دليل مثلًا اينكه 
يكبار يك نفر عصباني است، دليل نمي  شود كه 
اين فرد اعتياد دارد البته مي  شود درباره مثلًا آقا 
يا خانمي كه خيلي لاغر است، چنين حدسي را 
داشت. با اين حال براي شناسايي اين افراد انواع 
تست ها وجود دارد. از س��وي ديگر متأسفانه در 

بح��ث ازدواج جوان��ان را فقط براي يك تس��ت 
تالاس��مي و همچنين يك تست س��اده اعتياد 
مي  فرستند، در حالي كه ممكن است فرد اعتياد 
به انواع و اقسام مواد داشته باشد، اما چون مي  داند 
بايد يك آزمايش ساده بدهد چند روزي مي  رود 
متادون و مانند آنها مص��رف مي  كند در صورتي 
كه ما يك تس��ت چهارده  گانه داريم كه اگر آن 
را ب��راي ازدواج مقرر كنند، خيلي بهتر اس��ت و 
خانواده ها با چش��م و گوش بازتري براي ازدواج 
اقدام مي  كنن��د. البته در بحث اش��تغال برخي 
از ش��ركت ها يا نهادهاي دولتي اين تست هاي 
چهارده  گانه را مي  گيرند كه 14  ت��ا مواد مانند 
ترامادول، تي  سي  اي  و اس  آر آي است. در حالي 
كه براي ازدواج اين نوع تست ها خيلي واجب تر 
است و چنين ازدواجي منجر به يك بچه طلاق 
مي  شود كه ممكن اس��ت اتفاقات ديگري براي 
آن بيفتد، دچار اختلالات روحي و رواني ش��ود 
و حتي ممكن اس��ت بعداً دوباره او هم به سمت 

اعتياد كشيده شود. 
خانواده ها چطلور مي  توانند متوجه 
شلوند كه آيا فرزندان آنها به سمت 
اعتياد كشليده شلده يا نه؟ و بعد از 
اينكه به چنين چيزي پي  بردند، بايد 

چه كنند؟
يكسري تغيير در عملكردهاي فرد رخ مي  دهد، 
مثلًا به طور طبيعي يك بچه وقتي س��اعت 12 
يا يك ش��ب مي  خوابد،س��اعت 6، 7 يا 8 بيدار 
مي  ش��ود و معمولاً يك خواب نرمال در شش يا 
هفت ساعت اتفاق مي  افتد، ولي كسي كه مصرف 
مواد دارد اولين چيزي كه در آن به هم مي  خورد، 
خواب اوس��ت و دچار اختلال خواب مي  ش��ود. 
در حالي كه اختلال عملكرد ف��رد كم  كم اتفاق 
مي  افتد. فرد قطعاً در ابتدا رو به سيگار مي  آورد 
و در كنار سيگار، سيگاري، حشيش، كوكائين و 
گل استفاده مي  كند كه متأسفانه الان گل خيلي 
بين دبيرستاني ها رايج شده و من مي  بينيم چه 
دختر و چه پسر استفاده مي  كنند. اينگونه به آنها 
گفته مي  شود كه انرژي  ات بيشتر مي  شود، كيف 
مي  كني، كمتر عصباني مي  شوي و مواردي از اين 
دست. هر چند در ابتدا اينگونه است، اما بعداً كه 
بدن انسان به آن وابسته مي  شود، ديگر جوابگو 
نيس��ت، ضمن اينك��ه روانگردان ه��ا مخصوصاً 
شيشه حتي يك بار مصرف شما را دچار مي  كند، 
چون همواره دنب��ال دوپامين اول مي  گردي كه 
فوق  العاده زياد آزاد مي  ش��ود، اعتم��اد به نفس 
شما بالا مي  رود يا آستانه تحمل شما را در بار اول 
بالا مي  برد. اعتماد به نفس را اينگونه بالا مي  برد 
كه وقتي كه در دام آن افتادي شما يك ميليون 
تومان پول داريد، ولي مي  رويد 50 ميليون تومان 

خريد مي  كنيد. 
حالا خانواده غير از اين مواردي كه گفتم، برخي 
از تست ها را مي  توانند انجام دهند. بعد از اينكه 
متوجه ش��دند هم مچگيري و ه��م پليس بازي 
اشتباه اس��ت. وقتي كه پدري مي  فهمد پسر يا 
دخترش به اين راه كش��يده ش��ده يا در آستانه 
كشيده شدن اس��ت، بهترين كاري كه مي  تواند 
انجام دهد، اين اس��ت كه با او رفاق��ت كند و به 
او نزديك ش��ود تا فرد خودش بگويد كه من در 
اين دام ها افتاده ام، تو بيا ب��ه من كمك كن، اما 
متأسفانه خانواده ها قريب به اتفاق گارد مي  گيرند 
و قطعاً در اين ش��رايط فرزند به سراغ نفر سومي 
مي  رود كه رفقاي او هس��تند و آنها پيشنهادات 
درماني غلطي به او مي  دهند كه بار اين زنجيره 
معيوب را تكرار و تكرار مي  كند و متأسفانه بعداً 

هم نتيجه مثبتي نمي  گيرند. 

»جوان« از وضعيت مجتمع هاي قضايي گزارش مي  دهد

افزايش نيروي انساني ضرورت فوري دستگاه قضا 
فقط مجتمع قضايي عدالت در تهران، 5 شعبه بدون قاضي دارد!

والدينبهجايمچگيري
دنبالرفاقتبافرزندانمعتادخودباشند
حسين اسامي: موارد بسياري از تبليغات مواد مخدر در آرايشگاه هاي زنانه رخ مي  دهد

يك درمانگر اعتياد در گفت  وگو با »جوان« مطرح كرد

تصور كنيد چندين ماه چش��م انتظار 

رضا عليپور
بوده  ايد تا دادگاه به دادخواست شما   ویژه

رس��يدگي كند. خواس��ته مهمي كه 
خيلي از مسائل زندگي ش��ما متوقف به آن است و حاضر شده ايد 
دشواري هاي دادگاه رفتن را به جان بخريد تا به حق خود برسيد. 
حتي يك جلسه دادگاه هم شركت كرده  ايد و اكنون منتظر هستيد 
تا دادگاه رأي خود را اعلام كند ولي وقتي كه به دفتر دادگاه مراجعه 
مي  كنيد، مدير دفتر قاضي مي  گويد اين ش��عبه فعلًا قاضي ندارد! 
قاضي قبلي چند ماه است بازنشسته شده و دادرس موقتي كه براي 
شعبه تعيين شده بود نيز جابه  جا شده به همين دليل فعلًا پرونده ها 
مانده تا طي هفته هاي آينده قاضي جديدي به شعبه مأمور شود و 
پرونده ها را تعيين تكليف كند. شايد فكر كنيد اين اتفاق خيلي دور 
از ذهن است، ولي اگر مثلًا س��ري به شعبات مجتع قضايي عدالت 
تهران بزنيد، مي  بينيد نه تنها شعبات قديمي با جنين مشكل كمبود 
قاضي روبه رو است، بلكه سه، چهار شعبه تازه تأسيس نيز هنوز بدون 

تصدي و منتظر انتصاب قاضي است. 
موضوع خارق  العاده ديگر ارجاع ماهانه حدود 250 پرونده به يك 
شعبه اس��ت كه به طور متوس��ط 10 پرونده براي هر روز را شامل 

مي  شود. شايد حل  و  فصل 10پرونده روزانه براي يك شعبه به نظر 
ساده بيايد، ولي بايد توجه داشت كه هر پرونده در زمان رسيدگي 
حداقل دو مراجعه كننده به شعبه مي  فرستد كه البته در اكثر موارد 
با توجه به حضور وكيل، شاهد و ديگر طرف ها پرونده بيش از چهار 
مراجعه كنن��ده را براي كارمندان و قاضي ش��عبه ب��ه همراه دارد. 
مراجعه كنندگاني كه حتماً بابت موضوعي از ديگري شكايت دارند 

و پريشان آمده اند تا حق خود را بگيرند. 
پس از جلسه رس��يدگي هم موضوع صدور رأي پيش مي  آيد. در 
اينجا نيز هر پرونده به طور معمول ش��امل دهها و در برخي موارد 
صدها صفحه اس��ت كه فقط مطالعه آنها زمان زي��ادي را از قاضي 
پرونده مي  گيرد و اگر قرار باشد تمام اين صفحات مطالعه شود براي 
10پرونده روزانه به همراه جلسات رسيدگي نياز به زماني بيش از 
24ساعت است. البته به طور معمول از 10پرونده روزانه حدود چهار 
تاي آنها بعد از جلسه رسيدگي به صدور رأي منجر مي  شود و بقيه 
موارد نياز به استعلام  ها، جلسات بعدي يا مواردي از اين دست دارد. 
با اين حال، اين حجم كار مطالبه شده از قضات نيز بيش از توان يك 
فرد است و طبيعتاً اگر قرار باشد پرونده ها سريع تر به نتيجه برسد 

نيز از كيفيت رسيدگي كاسته مي  شود. 

قاضي دادگاه تا كارمندان شعبات اين فشار مداوم روزانه را در شرايطي 
تحمل مي  كنند كه به دليل كمبود نيرو به ندرت با درخواست هاي 
مرخصي آنها، آن هم فقط براي يك روز موافقت مي  ش��ود و انتظار 
مي  رود تمام مدت سال را تا جاي ممكن سركار حاضر باشند. در اين 
شرايط دور از ذهن نيست اين قاضي و كارمند كه به طور مداوم تحت 

فشار قرار دارد با ارباب رجوع نيز بداخلاقي انجام دهد. 
هر چند الكترونيكي شدن بسياري از فرآيندهاي قضايي توانسته 
بخش بس��يار زيادي از بار محاك��م را كاهش ده��د و البته جلوي 
بسياري از سوءاستفاده ها را در رسيدگي بگيرد. با اين حال بالاخره 
هنوز هماهنگي بين پرونده هاي قديمي با سيس��تم جديد زمان بر 
است و درخواست پرونده از بايگاني زمان برترين آنهاست، از سوي 
ديگر هنوز براي بس��ياري از م��ردم مراجعه به ش��عبه و پيگيري 
حضوري بسيار اطمينان بخش تر از پيگيري الكترونيكي موضوعات 
قضايي است و همين مسئله موجب شده بار مراجعه به شعبات در هر 
صورت وجود داشته باشد. با توجه به همه اين مسائل، در كنار توسعه 
الكترونيكي حوزه قضايي كه مدتي است به خوبي مورد توجه قرار 
گرفته ، افزايش تعداد كارمندان و مخصوصاً قضات ضرورتي ترين نياز 

امروز مجتمع هاي قضايي است. 

 س��ازمان غذا و دارو دستورالعمل نحوه پوش��ش كاركنان داروخانه 
را ابلاغ كرد كه از جمله مفاد مهم آن مي توان به ملزم ش��دن كاركنان 
خانم )اعم از مسئول فني و ساير كاركنان( به پوشيدن مقنعه به رنگ 

مشكي اشاره كرد. 
 مدير عامل شركت متروي تهران عنوان كرد: در حال حاضر پيشرفت 

پروژه قطار ملي روي مرز95 درصد است. 
 معاون بهداشت وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي از ورود 
واكسن HPV براي پيشگيري از ابتلا به س��رطان دهانه رحم در زنان 

ايراني به برنامه واكسيناسيون كشور خبر داد. 
 مدير عامل سازمان خدمات و مش��اركت هاي اجتماعي شهرداري 
تهران گفت: ط��رح جمع آوري ك��ودكان كار و خيابان ب��دون نتيجه 

مانده است. 

سجاد آذري
  گفت  وگو

حسین سروقامت

جان»پيروز«درخطرشكستهایمكرر
محيطزيست!

ادامه از صفحه اول
 نقصان حفاظت از زيستگاه  يوزپلنگ ها

»پيروز« سرگذشت پرفراز و نشيبي داشت و حالا به دليل مشكلات كليوي 
و گوارشي در بيمارستان بستري شده است. حال اين حيوان خوب نيست و 
كارشناسان حيات وحش نسبت به وضعيت سلامت اين يوزپلنگ نگرانند. 
محمدعلي يكتانيك، كارشناس حيات وحش نيز يكي از همين افراد است. 
او به وضعيتي كه سازمان محيط زيست براي يوزپلنگ هاي كشورمان رقم 
زده است، اشاره مي كند و به خبرنگار »جوان« مي گويد: »از دهه 80 پروژه 
يوزپلنگ شروع ش��د و در دهه 90 در پارك پرديسان تهران كه مقر اصلي 
سازمان حفاظت محيط زيست كشور است با بودجه چند صد ميليون توماني 
يك محوطه بسيار بزرگ براي يوزپلنگ ها ساخته شد كه مي دانيم از قاچاق 
حيات وحش كشف و ضبط شده بودند. به اين ترتيب قرار شد از اين حيوانات 
در تهران نگهداري شود. دلايل مختلفي هم وجود داشت مهم ترينش اين 
بود كه اينها زير نظر دامپزشك باشند. آن زمان توجيه آوردند كه ما يوزها را 

از استان سمنان بياوريم تهران تا تحت نظر باشند. «
او ادامه مي دهد: »در آن روزها »كوشكي« و »دلبر« بودند و بعد از آن »ايران« 
مادر پيروز به آنها اضافه شد. يعني يك يوز نر و دو يوز ماده داشتيم كه هر 
س��ه تاي اينها از سيس��تم قاچاق آمده بودند. اين يك پيام مشخص دارد؛ 
اينكه ما در حفاظت از زيس��تگاه  يوزپلنگ هاي وحشي هنوز دچار نقصان 

و كمبود هستيم. «
 كارشناسان گمنام براي يوزپلنگ ها تصميم مي گيرند

يكتانيك به كارشناسان گمنامي كه مسئول مراقبت و تصميم گيري براي 
يوزپلنگ ها بوده و هستند، اشاره مي كند و مي گويد: »با پيگيري هاي عده اي 
تحت عنوان كارشناس يوزپلنگ كه هيچ وقت هم سازمان محيط زيست 
اسامي آنها را اعلام نكرد و هميشه به عنوان كارشناس گمنام از آنها تعريف 
و تمجيد مي شد، تصميم گرفتند به رغم بودجه صرف شده يوزپلنگ ها را به 
استان اصفهان منتقل كنند و اين كار را در اولين قرنطينه سراسري ملي در 
كشور به دليل كرونا انجام دادند. آنها يوزپلنگ ها را مخفيانه و با روش هاي 
تهاجمي  بيهوش كردند و با نيس��ان آبي به توران سمنان بردند. بعد از آن 
خبر رسيد كه اداره كل محيط زيست سمنان به شكارچيان فراخوان داده تا 
خرگوش بگيرند و براي يوزها بياورند؛ يعني حتي به تغذيه اين حيوانات هم 

فكر نشده بود، چه برسد به اينكه بخواهند از آنها توله كشي كنند!«
او ادامه مي دهد: »مجدداً سازمان حفاظت محيط زيست تصميم گرفت به 
صورت مخفيانه يك يوز نر را از طبيع��ت زنده گيري كند و گفتند كه اين 
حيوان نفس هاي آخرش را مي كشيده و بابت دزديدن يوز از طبيعت هم 
منت گذاشتند! به اين ترتيب يوز نر غالب و قوي »توران« را كه يك حيوان 
بسيار مهم و داراي ژن با ارزش بوده از طبيعت دزديدند و به اسارت آوردند. 
در نهايت »توران« با »ايران« جفتگيري كرد و حاصل آن سه توله شد كه 

يكي از آنها »پيروز« است. «
 سرنوشت تلخ برادران پيروز

يكتانيك به اشتباهاتي كه منجر به مرگ برادران »پيروز« شد، اشاره مي كند 
و مي گويد: »يك تصويري منتشر شده بود كه اين يوزپلنگ نوزاد را مثل بچه 
انسان خوابانده اند و به آن ش��ير مي دادند. همان موقع مشخص بود با اين 
روش، ش��ير در ريه اين حيوان وارد مي شود و به سلامتش آسيب مي زند. 
متأسفانه همين طور هم شد و آن توله از بين رفت. توله دوم را هم يكباره 
اعلام كردند كه نقص ژنتيكي داشته و از دس��ت رفت. در نهايت »پيروز« 

برايمان ماند كه حتي برايش شيرخشك هم تهيه نكرده بودند. «
او ادامه مي دهد: »اين خيلي س��اده اس��ت كه وقتي يوز ماده سزارين شد 
هرگز به توله هايش شير نمي دهد و بايد از همان اول براي تغذيه توله يوزها 
فكري مي شد، اما به دليل بي توجهي به اين مسئله شيرهاي نامناسبي را 
به توله يوزها دادند و سلامت آنها را به خطر انداختند. آقاي اكبري، معاون 
محيط زيست طبيعي سازمان حفاظت محيط زيست در اين رابطه همه چيز 
را گردن تحريم ها انداخت! در صورتي كه به وفور شيرخش��ك مخصوص 

حيوانات در فروشگاه ها پيدا مي شود و همان موقع هم موجود بود. «
 صدها ميليون تومان هزينه براي نابودي يوزپلنگ ها!

يكتانيك با بيان اينكه افرادي نقشه  مي كشند و كارهايشان را پيش مي برند 
و عده اي هم در سازمان محيط زيست با آنها همكاري و به يوزپلنگ خيانت 
مي كنند، مي گويد: »نتيجه صدها ميليون توم��ان هزينه و ريخت و پاش 
كردن اين ش��د كه توله يوزها تلف ش��وند و يك توله عزي��ز و رنجور به نام 
»پيروز« نيز با مرگ دست و پنجه نرم كند. از همان ابتدا مشخص بود كه 
اين حيوان به دليل س��وءتغذيه اي كه از روز اول دچارش بود، با مشكلات 

گوارشي مواجه شود. « 
او ادامه مي دهد: »آنهايي كه اسم خود را كارشناس يوزپلنگ گذاشته اند و در 
پشت پرده نقش ايفا مي كنند، بايد امروز جوابگوي اين اتفاق باشند؛ اينكه 
چرا يك يوزپلنگ مولد را از طبيعت حذف كردند و با هزينه مضاعف و بودجه 
هنگفتي كه در اختيار گرفتند، به جاي حفظ يوزپلنگ آنها را از بين بردند. « 
اين كارشناس حيات وحش اظهار مي دارد: »عدم شفافيت درباره سرنوشت 
يوزپلنگ ها و رفتارهاي پرتناقضي كه س��ازمان محيط زيست انجام داد، 
حاكي از پيش رفتن يك سناريوي سرتاسر اشتباه بوده كه براي كشورمان 
تبعات زيادي داشته  است. مثلًا اينكه انتقال يوزپلنگ ها از پرديسان سبب 
شد تنها كلينيك حيات وحش دولتي و رسمي كشور تعطيل شود؛ كلينيكي 
كه در سال جان هزاران حيوان را از گونه هاي مختلف حيات وحش نجات 

مي داد. «
 لزوم ورود مراجع قضايي و نظارتي

يكتانيك با ابراز اميدواري براي بهبودي ش��رايط »پي��روز« مي گويد: »با 
كارهاي اش��تباهي كه انجام شد، مش��خص بود كه اين اتفاق ناخوشايند 
براي »پيروز« خواهد افتاد، چراكه افرادي با دروغ و فريب اذهان عمومي، 
كارهايشان را پيش بردند و با به اسارت بردن يوزپلنگ هاي وحشي نه  تنها 

كمكي به حفظ نسل آنها نكردند، بلكه اين حيوان باارزش را نابود كردند. «
او با بيان اينكه »اگر بخواهيم يوزپلنگ وحشي را حفظ كنيم بايد از زيستگاه 
و طبيعتمان حفاظت كنيم، اظهار مي دارد: »طبيعت نيازي به آب و كود 
ندارد، بلكه فقط بايد از آن محافظت شود. طبيعت ميليون ها بار همه چيز 
را در خود آزمون و خطا كرده است. همه چيز در تعادل و به بهترين شكل 

ممكن است فقط نبايد به آن دست اندازي شود. « 
اين كارشناس حقوق حيوانات با طرح چند سؤال مي گويد: »آيا پروژه اي كه 
براي يوزپلنگ پيش بردند، جاده ها را ايمن سازي كرد؟ يا تعداد محيط بانان 
را افزايش داد؟ آيا اين پروژه هزينه بر وضعيت حقوقي و معيشتي و امكانات 
همين تعداد بسيار كم محيط بانان زيستگاه هاي يوز را افزايش داد؟ پاسخ 
همه اينها نه است. در مقابل، هزينه هاي سرسام آور فقط به قيمت نابودي 

يوزپلنگ ها و از بين رفتن سلامت »پيروز« تمام شد. « 
يكتانيك با اش��اره به لزوم ورود مراجع قضايي و نظارتي به اين مس��ئله 
مي گويد:  اميدوارم مراجع قضايي و نظارتي به اين مسئله ورود كنند تا با 
آنهايي كه به جان محيط زيست كشور و حيات وحش افتاده اند، برخورد 
شود و ديگر كسي به خودش اجازه ندهد كه حيات وحش كشور را به سمت 

نابودي بكشاند. «

سن و سالي نداشلت كه پدر، او را در شركت به خدمت گمارد. 
روزي يكي از همكاران گفت: »من چند دقيقه بيرون مي روم، 

شما مراقب باش.«
او رفت و سلريع برگشت... و آنگاه سلراغ ترازوي حساسي را 

گرفت كه براي رنگ وارداتي شركت استفاده مي شد. 
نوجوان اظهار بي اطاعي كرد. او خم شلد، تلرازو را از زير ميز 

برداشته، سر جايش گذاشت. 
نوجوان شلوكه شلد، فهميد وقتي سلرگرم ديدن نمونه هاي 
تبليغاتلي رنگ هاي خارجي بوده اسلت، او مخفيانله ترازو را 

برداشته و پنهان كرده است!
ضيلاء متحلدان، تاجلر كهنله كار بين الملللي از آن كارمند 
وظيفه شناس به بزرگي ياد می كند، سلخن تأثيرگذارش را از 

ياد نمي برد:
- من حقوق بگير شركت پدرتان هستم، اما بايد از همين زمان 
به شما درس مسئوليت پذيري بدهم. هرگز مسئوليتي را كه از 

عهده انجامش برنمي آيي، نپذير!
حبه نبات است، برخي تذكرات؛ نه؟!
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مهسا گربندي

اينجااروپاست
14ماهبعدوقتمتخصصداريد!

اينكه براي مشكل پوستي به پزشك مراجعه كنيد و براي 6 تا 9 ماه ديگر 
به ش��ما وقت داده شود، امري اس��ت كه در مخيله هيچ يك از ما ايراني ها 
نمي گنجد، اما در برخي از كش��ورهاي اروپايي اين مسئله اتفاقي معمول 

است!
زمان انتظار براي ويزيت شدن از سوي يك پزشك متخصص يا انجام يك 
خدمت پاراكلينيكي همچون ام آرآي در اين كشورها گاهي بيش از يك سال 
زمان مي برد. تازه انجام اين خدمات مشروط به تأييد پزشك معتمد بيمه 

است و به سادگي ميسر نيست. 
به طور نمونه چندي پيش يك پزشك مقيم دانمارك در استوري اش از وقت 
14 ماهه يكي از بيمارانش براي رفتن پيش متخصص پوست خبر داده بود! 
اين سريع ترين وقتي است كه براي ويزيت شدن گير اين بيمار آمده است. 
اين پزشك با قيد اين نكته كه اگر بيمار مشكوك به سرطان پوست باشد، او 
را ظرف دو هفته ويزيت مي كند، تأكيد كرده » اينجا فاصله زماني 6 تا 9 ماه 

براي رفتن پيش پزشك متخصص يا فوق تخصص كاملاً عادي است!«
به گفته اين پزش��ك انتظار طولاني بزرگ ترين نقطه ضعف سيستم هاي 
پزش��كي رايگان در دانمارك و كاناداس��ت و به همين خاطر بس��ياري از 
اطرافيان وي براي دارو و درمان به ايران مي آين��د و با يك چمدان دارو از 

ايران باز مي گردند ! 
اين در حالي اس��ت كه فاصل��ه ميان اراده م��ا براي مراجعه به پزش��ك و 
ويزيت شدن در بدترين حالت شش ماه فاصله براي پزشكان بسيار معروفي 
است كه وقت س��رخاراندن هم ندارند. تازه در چنين مواردي هم دست به 
دامن دوست و آشنا و در نهايت منشي مطب مي ش��ويم و بعد از يكي، دو 
ساعت انتظار پشت در اتاق پزشك مي توانيم توسط وي ويزيت شويم. اين 
براي شرايطي است كه به دنبال ويزيت شدن از سوي پزشكي مشهور باشيم، 
اما اگر فقط تخصص پزشك برايمان مهم باشد نه نامش، در كوتاه ترين زمان 
ممكن مي توان با مراجعه به يكي از درمانگاه ها، مطب ها يا بيمارستان ها به 
پزشكي متخصص دست پيدا كرد. در شهرستان ها البته اوضاع كمي فرق 
مي كند و دسترسي به پزشك اينقدرها هم ساده و سريع نيست، اما در نهايت 
با يك سفر كوتاه به مراكز استان ها افراد مي توانند ظرف مدت قابل قبولي 
به پزشك دسترسي پيدا كنند. اين مس��ئله درباره دسترسي به خدمات 
آزمايشگاهي، كلينيكي و پاراكلينيكي هم صدق مي كند. به طور مثال شما 
در تهران ظرف مدت حداكثر يك هفته تا 10 روز مي توانيد ام آر آي بگيريد، 
اما در بسياري از كشورهاي به ظاهر پيشرفته دنيا، دسترسي مردم به خدمات 

پزشكي و بهداشتي در اين سطح نيست. 
در كشورهاي صنعتي همچون انگليس، سوئد  و استراليا به دليل حاكميت 
بيمه ها بر نظام درمان و تلاش براي كاهش هزينه ه��اي خود و در نتيجه 
رسيدن به سود بيشتر، به صورت ميانگين بيماران براي آزمايشاتي مانند 

MRI حدود 18 هفته در نوبت مي مانند!
ايران با اينكه وارد كننده صرف سيستم هاي هاي تك و گرانقيمت ام آرآي 
است، تعداد دستگاه هاي ام آر آي در تهران از تعداد همه سيستم هاي ام آر آي 
در كشور انگلس��تان بيشتر اس��ت و تعداد كل اين دس��تگاه ها در ايران با 

سيستم هاي موجود در 1۳ كشور اروپايي برابري مي كند. 
گسترش خدمات بهداش��تي درماني و افزايش دسترسي ها به طور يقين 
يكي از اصلي ترين وظايف دولت هاست و طبق قانون بايد اين دسترسي با 
حداقل هزينه اتفاق بيفتد. هر چند به لحاظ هزينه اي و پرداخت از جيب در 
كشورمان با قوانين بالادستي فاصله اي معنادار داريم، اما به لحاظ دسترسي 
وضعيت ما نسبت به بسياري از كشورهاي پيشرفته دنيا بهتر است و بايد اين 
را ديد و درك كرد. در غير اين صورت، دچار خود كم بيني مزمن می شويم و 
تصور مي كنيم فقط اروپايي ها زندگي نرمال دارند! در حالي كه زندگي نرمال 

آنها انگار چندان هم ساده نيست. 

زهرا چیذري 


